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Slovo StaroStky

Vážení a milí sousedé,
zdravím Vás v úvodu květnového vydání 

zpravodaje. Jak jsme Vás informovali dříve, 
letos se nám podařilo schválit rozpočet již 
v měsíci lednu. Pro Klánovice to bylo důleži-
té především proto, abychom mohli soutěžit 
investiční akce, zasmluvnit si tak dodavatele 
a realizovat v Klánovicích potřebné opravy 
co nejdříve. Proto se již nyní můžeme těšit 
na opravu ulice Černilovské (od Výravské 
po Krňovickou) a opravu chodníku za ná-
dražní budovou. Dále budeme pokračovat 
v opravách výtluků na našich komunikacích. 
Některé z těchto prací budou zahájeny již 
v květnu. A proto Vás prosíme o shovívavost, 
pokud Vás činnosti související s těmito oprava-
mi nějak omezí.

Máme za sebou magistrátní přezkoumání 
hospodaření naší MČ. A i za uplynulý rok 
nebyly v našem hospodaření a zadávání ve-
řejných zakázek zjištěny chyby či nedostatky. 
Chtěla bych poděkovat jak zástupcům samo-
správy, tak zaměstnancům úřadu za jejich vý-
bornou práci.

Dále pokračujeme ve spolupráci s naší zá-
kladní školou na zadání parametrů rekonstruk-
ce našich školních hřišť.

A na co se můžete těšit v nejbližší době? 
Letos si poslední dubnové odpoledne můžete 
společně s námi užít, jak jinak než na Přímském 
náměstí. Tentokrát s nabitým kulturním progra-
mem a zapojením klánovických organizací.

Na ukončení druhé světové války společně 
zavzpomínáme dne 8. května, tentokrát již 
v 11 hodin. Vystoupení si pro Vás připravil 
Klánovický rodinný sbor Claireton Chorale. 
Naše státní hymna letos slaví 190. narozeniny. 
A při této příležitosti budeme mít možnost 
poslechnout si ji v úplném znění v parku 
u kostelíčka.

Naše nejmenší klánovické občánky přivítáme 
v úterý 21. května.

Milí sousedé, přeji Vám krásné májové dny 
a těším se, že se společně setkáme na některé 
z připravovaných akcí.

Vaše starostka Alena Kolovrátková

Rada, kromě provozních věcí: 
•	 Rozhodla svěřit roli hlavního pořada-

tele letošních Klánovických Čarodějnic 
společnosti Ex Duris Gloria. Cílem 
uzavřené smlouvy je zajistit akci v co nej-
lepší kvalitě, jak organizačně, tak i dalšími 
službami na místě.

•	 Zapůjčila školní dvůr, sportovní hřiště 
a zázemí Haly starosty Hanzala pro cha-
ritativní akci Red Day Keller Williams and 
Astra Klánovice. Charitativní akce se bude 
konat na podporu organizace Nedoklubko, 
která pomáhá předčasně narozeným dě-
tem a jejich rodinám. 

•	 Vybrala dodavatele nového nábytku 
pro KC Beseda. Dosavadní nábytek již 
evidentně dožívá, koupit nový se jeví jako 
nezbytnost. 

•	 Souhlasila s tím, že mateřská škola pře-
ruší svůj běžný provoz po dobu pořádání 
příměstských táborů. Ty se budou konat 
v prostorách mateřské školy od poloviny 
července do konce srpna.

•	 Zavázala se ke spolupráci na akci 
Klánovický food festival 2024, kte-
rá se bude konat v sobotu 8. června. 

Podmínky spolupráce jsou obdobné jako 
podmínky při pořádání Čarodějnic.

•	 Prodloužila termín pro podávání návrhů 
do participativního rozpočtu o čtyři týd-
ny. Návrhy tak mohou být podávány až 
do 15. června. Harmonogram dalších kroků 
participativního rozpočtu se nemění.

Zápisy z jednání rady a všechna její 
usnesení najdete na webových stránkách 
Městské části Praha-Klánovice v části Úřad 
a samospráva, Volené orgány, Rada. Odkaz 
lze též načíst přiloženým QR kódem.

Z RADy měStSKé ČáSti

DEPoniE mČ PRAHA-KlánoViCE
Provozní doba až do 31. 10. 2024:

pondělí, středa, pátek 15:00 – 18:00

sobota 9:00 – 12:00

KontEjnERy nA BioloGiCKy RoZložitElný  
oDPAD – Bio VoK

Službu poskytuje Magistrát hl. m. Prahy, a to v tomto režimu:
•	 BIO VOK bude přistaven v určeném termínu na maximálně tři hodiny.
•	 Po naplnění kontejneru před koncem doby přistavení dojde k jeho výměně.
•	 U kontejnerů je po celou dobu přistavení přítomna obsluha, která monitoruje napl-

ňování kontejneru bioodpadem.
•	 BIO VOK je určen pouze pro občany trvale hlášené v Praze.
•	 Druh sbíraného bioodpadu: komunální bioodpad (především ze zahrad – listí, tráva, vět-

ve, neznečištěná zemina, případně kuchyňský bioodpad rostlinného původu).

Květnové termíny přistavení, vždy v sobotu:

Datum Čas přistavení lokalita

11. 5. 2024 9:00–12:00
Lochenická x Medinská Nepasické nám. x 
Rodovská

25. 5. 2024 9:00–12:00 Přímské nám. Želkovická x V Cestkách

KontEjnERy nA VElKooBjEmoVý oDPAD – VoK
Službu poskytuje Magistrát hl. m. Prahy
Květnové termíny přistavení, vždy v sobotu: 

Datum Čas přistavení lokalita

11. 5. 2024 9:00–12:00
V Jehličině x Šlechtitelská
Želkovická x V Cestkách

25. 5. 2024 9:00–12:00
Dobřenická x Voňkova
Nepasické nám. x Rodovská
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inFoRmUjEmE

Společnost Com-Pakt Energy, a. s., bude provádět stavební práce 
na stavbě: Praha-Klánovice, Habrovská a okolí, obnova kNN (níz-
konapěťový kabel), kVN (vysokonapěťový kabel); Praha-Klánovice. 
V ulici V Pátém a okolí, obnova kNN.

Stavba je rozdělena na tři etapy:
První etapa bude probíhat v termínu od 3. 6. 2024 do 29. 7. 2024 – 

jedná se o ulici Habrovská a část ulice V Pátém.
Druhá etapa bude probíhat v termínu od 22. 7. 2024 do 2. 9. 2024 

– jedná se o ulici V Pátém a část ulice Smiřická.
Třetí etapa bude probíhat v termínu od 26. 8. 2024 do 31. 10. 024 – 

jedná se o ulici Mechovka a část ulice Votavova a Smiřická.
David Srp

V jarních měsících probíhá v lesích a na polích tzv. kladení mlá-
ďat (zajíců, bažantů, ptáků a další zvěře). Pokud je objeví pes, je 
mládě v ohrožení. I když je váš pes klidné povahy a mládě jen 
očichá a olíže nebo si ho následně ještě pohladíte vy, je i v tuto 
chvíli mládě odsouzeno k úhynu – jeho matka totiž ucítí pach 
psa a člověka, už ho nepřijme a nechá ho pojít hlady. V zimě zase 
může „nevinné“ prohnání stát vyčerpanou, nedostatečně živenou 
zvěř život.

Prosíme o dodržování zákazu volného pobíhání psů 
v Klánovickém lese a tím dodržování zákona o myslivosti. Dle 
zákona se pes nesmí volně pohybovat mimo vliv majitele nebo 
vedoucího na celém území honitby. Pokud tomu tak není, může-
te se dostat do oprávněného konfliktu s myslivci a mysliveckou 
stráží. Zákon o myslivosti, ve kterém stojí, že „každý, kdo vstupuje 
se svou činností do přírody, si musí počínat tak, aby nedocháze-
lo ke zbytečnému ohrožování nebo zraňování zvěře a k poško-
zování jejích životních podmínek“. Pokud se dopustíte přestupku 
proti zákonu o myslivosti, může to skončit nejen domluvou, ale 
také pokutou. A v krajním případě ještě hůř. Jestliže myslivecká 
stráž (ne řadový myslivec) nachytá vašeho psa při pronásledování 
zvěře, může ho i zastřelit. To v případě, že se pes nachází mimo 

vliv svého vedoucího ve vzdálenosti větší než 200 m od nejbližší 
nemovitosti (případně jejího oplocení) sloužící k bydlení. Toto 
oprávnění se ale nevztahuje na psy ovčáckých ani loveckých ple-
men, na psy slepecké, zdravotnické, záchranářské ani služební.

David Srp

Ve městech platí zákaz volného pohybu psů mimo vyhrazené plochy, a tak je majitelé berou raději do přírody. V lese pak nechají 
svého domácího mazlíčka svobodně proběhnout. taková vycházka ale může skončit katastrofou.

PoKláDKA KABElů

VEnČítE PSA nA Volno V lESE Či nA Poli? 
PoRUšUjEtE ZáKon.

jUBilAnti
květen 2024

Marie Čapková, Ludmila Červenková

Roswitha Janošová, Blanka Kopytová

Helena Kudličková, Otilie Trejbalová

Václav Kotyza, Jan Trnka

Karel Zloch 

Všem oslavencům přejeme 
především pevné zdraví.

Majitelé psů, berte na zvěř ohled  Foto: Archiv 
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Celosvětově rozšířený trend je vzhledem 
k četným negativním dopadům na místní 
obyvatele – nadměrný hluk, opilství, nečis-
toty kolem domu a podobně – i běžné uby-
tovací služby regulován v mnoha evrop-
ských městech. Díky připravované novele 
živnostenského zákona budou o regulaci 
těchto pronájmů moci rozhodovat i česká 
města a obce.

„Sněmovně jsme v minulosti předložili ná-
vrh novely živnostenského zákona, který by 
městům umožnil vlastní regulaci neklasických 
ubytovacích služeb. Jsem rád, že na naši sna-
hu ministerstvo pro místní rozvoj nyní reaguje. 

Pokud vše půjde dobře, připravovaná novela by 
mohla být schválena Poslaneckou sněmovnou 
během letošního roku,“ říká k tomu náměstek 
pražského primátora pro oblast územního 
a strategického rozvoje Petr Hlaváček. 

Institut plánování a rozvoje vypracoval 
první analýzu krátkodobých pronájmů 
v soukromí v roce 2018, její současná 
podoba je třetí aktualizací, ve které do-
plňuje data za roky 2022 a 2023. Dle čísel 
z minulého roku je patrný rostoucí trend 
pronajímaných nemovitostí způsobený 
postupným obnovením turistického ruchu 
po pandemických letech.

Analýza institutu zkoumá fenomén krát-
kodobých pronájmů v soukromí na příkladu 
platformy Airbnb, která je v hlavním městě 
jedním z největších poskytovatelů této 
služby. Jejím cílem je vyhodnotit postavení 
Airbnb ve vztahu k obyvatelstvu, bytovému 
fondu a tradičním ubytovacím službám. 
•	 V březnu 2023 se v Praze nabízelo 7930 

jednotek Airbnb. 
•	 Většina nabízených jednotek má 

dlouhodobě formu pronájmu celého 
bytu, sektor ubytování pouze formou 
sdílených pokojů lze v Praze považovat 
za prakticky neexistující.

•	 Téměř 80 % jednotek nabízejí hostitelé, 
kteří v Praze pronajímají dvě a více jedno-
tek. Na jednoho hostitele připadá proná-
jem 2,8 jednotky. 

•	 Nabízené pronájmy se v Praze extrémně 
koncentrují do centra města. V histo-
rickém jádru tvoří nabídky přes 1/10 by-
tového fondu.

•	 Podle souhrnných dat vychází, že na úze-
mí Klánovic se v roce 2023 nacházelo 
méně než 10 nabídek Airbnb.

jaromír Pohan

V hlavním městě poslední dobou opět narůstá počet nemovitostí – především bytů 
– které jsou pronajímány ke krátkodobému ubytování. jedná se o takzvané Airbnb. 
Vyplývá to z aktuální analýzy pražského institutu plánování a rozvoje (iPR). tento jev 
se Klánovic týká naštěstí jen okrajově.

inFoRmUjEmE
V PRAZE oPět nARůStá PoČEt AiRBnB, 
KlánoViC SE to nAštěStí tAK ČASto nEtýKá

AnKEtA SoCiální KomiSE – 
PotŘEBy oBČAnů V oBlASti 
SoCiálníCH SlUžEB

Vážení občané, 
jménem sociální komise se na vás ob-

racíme s několika dotazy, jejichž zod-
povězení nám pomůže lépe porozumět 
vašim potřebám.

Týká se vás nějaká obtížná životní situace 
a potřebovali byste pomoc městské části? 

Jaké služby a informace týkající se sociál- 
ní oblasti byste měli zájem využít vy nebo 
členové vaší rodiny?
•	 Sociální a pečovatelské služby pro senio-

ry, osoby se zdravotním postižením, oso-
by s chronickým onemocněním, rodiny 
s dětmi do 18 let

•	 Domácí péče

•	 Poradenství a podpora rizikového 
chování dětí a mládeže

•	 Poradenství a podpora všeobecné 
prevence

•	 Poradenství v obtížných životních 
situacích

•	 Sociální dávky – na co mám nárok a jak 
vyplnit žádost o dávku

•	 Vzdělávání pro seniory
•	 Senior taxi

Potřebovali byste pomoci i s nějakým 
jiným tématem v sociální oblasti a neví-
te, na koho se obrátit? Napište nám na:  
socialni.komise@praha-klanovice.cz.

Děkujeme za vaši zpětnou vazbu! 
Za Sociální komisi MČ Klánovice

michaela Kreuterová

Daniel Vali
9. 3. 1971 – 13. 4. 2024

Zcela nečekaně nás všechny zasáhla 
zpráva o smrti pravověrného Klánovičáka 
Dana Valiho. Vykašlat se na kamarády 
a odejít ve třiapadesáti letech, to ti, Dane, 
nikdy nezapomeneme. Bez těch tvých 
fórků a věčně dobré nálady si Klánovice 
už nedokážeme představit. Byl jsi úžasný 
vypravěč a kamarád. A ani není škoda, že 
všechny ty tvé vtipy, které jsi ze sebe sypal 
na potkání, byly parádní sprosťárny. Ale 
podával jsi je tak, že se ani holky nestydě-
ly a smály se od ucha k uchu. Budeš nám 
chybět, Dane. Moc. Hodně moc. Tak ať je 
tam nahoře s tebou aspoň taková prča, 
jako byla tady dole. Měj se, kamaráde. 

tvůj jaroušek

Praha je turisty doslova zahlcena. Jen v srdci matky měst si pronajímají zhruba každý desátý byt. Foto: IPR 
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oKno VýStAVBě otEVŘEné

Najdete zde také různé typy autobusových 
zastávek, laviček, odpadkových košů, zábradlí, 
parkovacích zábran… A tak by se dalo pokra-

čovat dál a dál. Že by spolu jednotlivé prvky 
nějak „komunikovaly“? Tak to ani náhodou. 
Zkrátka vše ve stylu „každý pes jiná ves“. 

Tento vizuálně, urbanisticky a funkčně 
neutěšený stav by se měl do budoucna 

změnit. Za tímto účelem byl naším archi-
tektem Miroslavem Šajtarem vypracován 
manuál městského parteru s názvem 

jednotný ráz Klánovic. Tento dokument 
nejenže popisuje u jednotlivých prvků sou-
časný (většinou nežádoucí) stav, ale pře-
devším navrhuje řešení. Představuje jakýsi 
katalog prvků exteriérového mobiliáře 

(lavičky, koše, stojany na kola atd.), které 
by při jeho obměně Klánovice nakupovaly. 
Část z těchto prvků přitom vychází z tzv. 
pražského mobiliáře, tedy prvků, které po-
užívá samotné hl. město Praha. Stejně tak 
manuál popisuje, jak by měly vypadat nově 

vznikající (a případně rekonstruované) ulice 
a chodníky. 

Je třeba zdůraznit, že se nepočítá s tím, že 
by se nyní měl „nekatologový“, ale funkční 
mobiliář z ulic odstraňovat a ihned na-
hrazovat novým. Nebo že by se měly fungu-
jící komunikace jen kvůli katalogu bourat 
a stavět znovu. Použití manuálu se týká jen 
nově pořizovaných prvků venkovního mo-
biliáře a nových či nově rekonstruovaných 
pozemních komunikací.

Jak bylo již uvedeno, manuál vypracoval 
architekt naší městské části a Komise výstav-
by a územního rozvoje již doporučila Radě 
městské části jeho přijetí. Po projednání 
v komisích dopravy a životního prostředí jej 
rada bude v květnu schvalovat. 

Některé prvky z nového manuálu na-
jdete na této stránce, celý si jej mů-
žete prohlédnout na https://www.
praha-klanovice.cz/urad-a-samosprava/vo-
lene-organy-samospravy/rada-mc/komise/
komise-vystavby-a-uzemniho-rozvoje/.

Ferdinand Polák

jEDnotný RáZ KlánoViC jE oPRAVDU žáDoUCí
Klánovice jsou malá městská část, i s lesem mají rozlohu 5,9 km2. A bez lesa a polí 
dokonce jenom něco okolo 2,5 km2. na této malé ploše ale najdete několik typů po-
vrchů ulic, chodníků a i nejméně čtyři různé druhy zpomalovacích prvků, tzv. retardérů. 

Další z možností v centru Prahy Foto: IPR

Ukázka vizuálního stylu v Písku Foto: Urbania
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„Letošní rok je nebývale významný 
z hlediska veřejné výstavby. Zahájeny 
budou stavební práce na několika zá-
sadních projektech, díky kterým Pražané 
pocítí změnu,“ uvádí náměstek pražské-
ho primátora pro oblast územního a stra-
tegického rozvoje Petr Hlaváček. 

Co se má tedy v Praze stavět a co by se 
mohlo odrazit v životě občanů Klánovic? 

Sídlo Agentury Evropské unie pro kos-
mický program (EUSPA) vznikne z nedo-
stavěného torza radnice Prahy 8. 

Václavské náměstí v rámci revitalizace 
středu Pražské památkové rezervace, která 
je na stole již od roku 2005. Záměr byl do-
plněn o novou tramvajovou trať. 

Komplexní revitalizace náměstí 
jiřího z Poděbrad přinese nová stro-
mořadí, odolnou zeleň, systém hospo-
daření s dešťovou vodou či rozšíření 
prostoru před kostelem. 

Na kompletní rekonstrukci negrelliho via-
duktu navazuje projekt zasklení prvního 
z oblouků.

Dostavba masarykova nádraží.

Smíchovské nádraží se promění 
v moderní dopravní terminál městské, pří-
městské i regionální dopravy.

Nová trasa pražského metra tra-
sy D je klíčovou infrastrukturní stav-
bou a jedním z největších dopravních 
projektů. Nová 10,6 km dlouhá trasa 
spojí celkem deset stanic. Během nyní 
probíhající první etapy je stavěn úsek 
Pankrác–Olbrachtova.

Během posledních měsíců pokračuje 
výstavba budoucího nádraží v Bubnech 
včetně železniční trati ze stanice Praha-
Bubny do stanice Praha-Výstaviště. 

Během letošního roku započne dlouho 
očekávaná rekonstrukce inundačního 
libeňského mostu.

Stavba Dvoreckého mostu se od za-
ložení jeho pilířů významně posunula. Most 
představuje potřebné propojení Podolí 
a Smíchova. 

Barrandovský most bude zrekon-
struován s předstihem. Jeden z nejvytí-
ženějších mostů v České republice je v zá-
věrečné fázi oprav.

A pak je tu Pražský okruh 511!

Klánovický zpravodaj oslovil investo-
ra této dopravní stavby, tedy Ředitelství 
silnic a dálnic, aby se dozvěděl co nej-
více o projektu, který se Klánovic týká vý-
znamně. Úsek leží mezi Běchovicemi a D1 
a náleží k dálniční síti. Jeho výstavba je tedy 
rolí státu. Hlavní město přispívá k úpravě 
okolí, díky kterému stavba zapadne přiro-
zeně do krajiny a nebude tvořit bariéru. 
Součástí 12,6 km dlouhého úseku budou 
dva tunely, čtyři mimoúrovňové křižovatky, 
pět mostů a dvě lávky pro pěší a cyklisty.

na otázku, jaká je historie, současnost 
a budoucnost tohoto projektu, odpoví-
dá Klánovickému zpravodaji jiří Veselý 
ze samostatného oddělení komunikace 
Ředitelství silnic a dálnic.

Vybíráme zhotovitele dostavby Pražského 
okruhu v úseku D1–Běchovice. V současné 
době probíhá veřejné výběrové řízení 
na zhotovitele dostavby 12,6 km dlouhé 
jihozápadní části Pražského okruhu mezi 
dálnicí D1 a Běchovicemi. Jako termín pro 
podání nabídek bylo stanoveno datum 
9. května 2024. 

Stavba s oficiálním názvem „D0 511 
Běchovice–D1“ je součástí postupně 
budovaného silničního okruhu kolem 
Prahy, který patří k nejvýznamnějším 
dopravním stavbám v České republi-
ce. Po svém dokončení propojí celkem 
devět komunikací dálničního typu smě-
řujících z Prahy a spojujících hlavní 
město s okolními regiony i státy. Zároveň 
rozvede jak tranzitní, tak i příměstskou 
dopravu po okraji metropole.

Ze všech zbývajících částí Pražského 
okruhu je právě úsek mezi Běchovicemi 

a dálnicí D1 patrně nejpotřebnější. Jeho 
dokončení zásadně sníží intenzitu do-
pravy na Štěrboholské radiále a Jižní 
spojce. Nová komunikace propojí již 
provozované části D0. Dojde tak ke spo-
jení dálnic D10 a D11 se zbylými dokon-
čenými částmi D0.

Trasa úseku 511 si zachovává odstup 
od obytných sídel tak, aby v blízkých 
obcích došlo k co nejmenšímu zatížení 
životního prostředí. Tohoto cíle bude do-
saženo realizací protihlukových opatření. 
Mimochodem jen protihlukových stěn 
je na trase navrženo 16 o celkové délce 
7800 m. Součástí stavby budou také čtyři 
mimoúrovňové křižovatky, a to MÚK Dubeč, 
Uhříněves, Říčany a Lipany. Dále projekt po-
čítá s výstavbou 19 mostních objektů nebo 
například dvou lávek pro pěší a cyklisty.

Předpokládaná hodnota veřejné za-
kázky je více než 15 miliard Kč bez DPH. 
Zahájení výstavby předpokládáme 
ve druhé polovině tohoto roku a uve-
dení této nové části Pražského okruhu 
do provozu pak v roce 2027.

jaromír Pohan

Hlavní město v letošním roce čekají stavební práce na rekordním počtu veřejných 
staveb. na více než desítce projektů z oblasti dopravní infrastruktury nebo veřejné-
ho prostoru se kromě města jako investor podílí také stát. Celkové investiční náklady 
jednotlivých projektů dosáhnou téměř 50 miliard korun.

V PRAZE SE StAVí! A jAK PRoBíHá PlánoVAná 
VýStAVBA oKRUHU 511?

DoPRAVA

Pražský okruh 511 Zdroj: ŘSD 
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Dokončení Pražského okruhu by mělo být 
zcela zásadní prioritou pro všechny praž-
ské, ale i celostátní politiky. A to bez ohledu 
na jejich politickou příslušnost. Je ostuda, 
že Pražský okruh dosud hotový není, pro-
tože hlavní město tím skutečně trpí. Stavbu 
511, tedy část Pražského okruhu mezi 

Běchovicemi a dálnicí D1 u Průhonic, proto 
jednoznačně podporuji. 

Pro Klánovice je ale důležitá i stavba ob-
chvatu Běchovic, Újezdu nad Lesy a Úval. 
Tato silnice se dvěma jízdními pruhy v kaž-
dém směru by měla začít fungovat nejpoz-
ději v okamžiku zprovoznění stavby 511. 

Toto načasování, které je uvedeno i  v EIA 
a územním rozhodnutí pro stavbu 511, je 
důležité proto, aby se po uvedení stavby 
511 do provozu nepřivedla další kamio-
nová doprava do centra Běchovic a Újezdu, 
což by nepochybně negativně dopadlo 
i na Klánovické.

Ferdinand Polák, místostarosta Klánovic pro výstavbu a urbanismus:

A co o stavbě říká stručná studie Ředitelství 
silnic a dálnic, kterou má Klánovický zpravodaj 
k dispozici? 

Silnice I/12 prochází na svém počát-
ku katastrálním územím Dubče, te-
rénním zářezem v klesání jižně od části 
Běchovic, poté trasa pokračuje násypem 
a mostní estakádou přechází Říčanský 
potok na rozhraní Dubče a Běchovic. Pak 
bude silnice stoupat přes lokální terénní 
hřbet, násyp a další mostní estakádu přes 
Rokytku. Ve stoupání pokračuje čtyři 
kilometry dlouhým zářezem o hloub-
ce 2,5–8,5 metru. Trasa se v zářezu stáčí 
jihovýchodně ke Kolodějím, ty obchází 
ze severu a Újezd nad Lesy z jihu. Vedení 
trasy v zářezu tak výrazně snižuje hluk. 

Trasa dále míjí ze severu obec Květnice 
a po krátkém hlubokém zářezu pře-
chází na hranici s  katastrálním územím 
Dobročovice. Mostem přitom překo-
nává potok Výmola za jeho soutokem 
se Sibřinským a Dobročovickým po-
tokem. Tak se řidiči dostanou jižně pod 
Škvoreckou oboru. Následuje asi kilomet-
rové stoupání v zářezu hloubky 2–7 met-
rů do nejvyšší nadmořské kóty celé trasy 
mezi Dobročovicemi a částí Úval zvanou 
Radlická čtvrť. Jižně pod Radlickou čtvrtí 
klesá trasa přeložky již na katastr Škvorce 
a mostem přes Škvorecký potok a stávající 
silnicí II/101 přechází zpět do Úval. Poté 
překonává Přišimaský potok. Přeložka kon-
čí napojením na stávající stopu silnice I/12, 

necelých 200 metrů před jejím křížením se 
silnicí III/10163 Tuklaty–Přišimasy. 

Vybudováním tohoto díla dojde především 
k odstranění zdlouhavého průjezdu městský-
mi částmi Praha-Běchovice, Újezd nad Lesy 
a městem Úvaly. 

Komunikace se ve svém pokračování v Kolíně 
napojuje na silnici I/38, propojující východní 
část Středočeského kraje od dálnice D10 (E65) 
přes Nymburk, dálnici D11 (E67), Kolín až 
po Kutnou Horu a Čáslav

Hlavní trasa o délce 12 640 metrů má celkem 
269 stavebních objektů, šest mostů, mimo-
úrovňové křižovatky v Běchovicích, Kolodějích, 
Újezdě nad Lesy, v Květnici, Škvorci a Tuklatech. 

Předpokládaná cena stavby je 
6 411 696 000 Kč (bez DPH). Výběrové řízení 
na tuto stavbu bude vyhlášeno ještě v tom-
to roce, začít by stavba měla v roce 2025 
a skončit o dva roky později.

jaromír Pohan

V hledáčku občanů Klánovic z hlediska osobní dopravy je plánovaná výstavba silnice 
i/12 o celkové délce 12 640 metrů, která by měla začít za mimoúrovňovou křižovatkou 
Dubeč. Řeší propojení štěrboholské radiály, části Pražského okruhu v úseku Běchovice–
Satalice a připravované stavby Pražského okruhu z Běchovic na dálnici D1. 

oBCHVAt BěCHoViC A ÚjEZDA PoD DRoBnoHlEDEm
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Co znamená Evropský parlament pro 
náš běžný život

Hlavní dopad činnosti Evropského par-
lamentu na život občanů spočívá v jeho 
podílu na přijímání evropské legislativy, 
především nařízení a směrnic. Zatímco 
nařízení má bezprostřední platnost 
a účinnost zákona (například nařízení 
o ochraně osobních údajů), směrnice 
určuje pouze výsledek, kterého má být 

dosaženo a dokdy, a příslušný stát si pak 
konkrétní zákon vytvoří sám (například 
směrnice o skládkách odpadů nebo 
směrnice o řidičských průkazech). Právě 
u aplikace směrnic často dochází k tomu, 
že se na „Brusel“ svádí něco, co ve sku-
tečnosti do zákona vložil náš vlastní parla-
ment nad povinnost ze samotné směrnice 
– to už ale nepatří k našemu tématu. 

Legislativní proces probíhá odlišně, 
než jak jej známe z našeho parlamentu. 
Návrh zákona či jiného předpisu může 
podat výhradně Evropská komise, kolek-
tivní orgán, který má po jednom zástupci 
z každé členské země. O přijetí podané-
ho návrhu hlasuje jednak Rada Evropské 
unie, složená z příslušných ministrů 
členských zemí, jednak Evropský parla-
ment. Podrobnosti postupu přesahují 
možnosti tohoto textu, ale zjednodušeně 
řečeno, když se tyto dva orgány na návrhu 

shodnou, je přijat. V opačném případě je 
svolán dohodovací výbor, který se pokusí 
zformulovat znění přijatelné po obě stra-
ny. Když se to podaří, je návrh přijat; pokud 
ne, je řádný legislativní postup ukončen. 
Koho by to zajímalo více, najde další infor-
mace na stránkách Evropského parlamen-
tu https://www.europarl.europa.eu/, které 
jsou vedeny ve všech 24 úředních jazy-
cích EU.

Kdo v Evropském parlamentu zastu-
puje Klánovice

Poslanci Evropského parlamentu jsou vo-
leni na pět let. Volebním obvodem je celá 
Česká republika, každý zvolený poslanec 
tak zastupuje českého voliče bez ohledu 
na to, kde bydlí. Z celkového počtu 720 po-
slaneckých křesel jich České republice při-
padne 21, stejně jako v minulém volebním 
období, ve kterém jich ANO ve volbách ob-
sadilo šest, ODS čtyři, Piráti tři, STAN a TOP 
09 na společné kandidátce tři, SPD a KDU-
ČSL po dvou a KSČM jedno.

Po svém zvolení se pak poslanci sdru-
žují do tzv. politických skupin, které jsou 
na nadnárodní úrovni obdobou našich 
poslaneckých klubů. Největší skupinou je 
Evropská lidová strana, jejímiž členy jsou 
poslanci zvolení za STAN, TOP 09 a KDU-
ČSL. Druhou největší je Obnova Evropy, 
jejímiž členy jsou poslanci zvolení za ANO. 

Ve skupině Evropští konzervativci a refor-
misté jsou poslanci z ODS. Další skupina 
sdružuje Piráty a Zelené. Poslanci zvolení 
za SPD jsou ve skupině Identita a demo-
kracie; poslanci za KSČM pak v nejmenší 
skupině Evropská levice.

Z jakých kandidátek budeme vybírat
Ministerstvo vnitra letos zaregistrovalo 

celkem 30 kandidujících subjektů. Hlasuje 
se pro kandidátku politického uskupení, 
přičemž mandát mohou získat jen ty kandi-
dátky, které obdrží alespoň 5 % všech ode-
vzdaných hlasů. Například v posledních 
volbách bylo podáno celkem 40 kandidá-
tek, z nichž však jen sedm získalo alespoň 
jedno poslanecké křeslo. 

Hlasy se na mandáty přepočítávají 
na principu poměrného zastoupení, což 
stanoví společná evropská pravidla, stejně 
jako minimální práh pro přidělení mandá-
tu nebo neslučitelnost funkcí s mandátem 
poslance. Ostatní podmínky voleb, na-
příklad konkrétní volební dny v rámci celo-
evropsky určeného termínu (letos 6. až 
9. června) nebo možnost preferenčních 
hlasů, si určují jednotlivé země.

Volit některou z českých kandidátek 
ze zahraničí není možné. Český občan 
samozřejmě může volit v jiné členské 
zemi EU, bude ale vybírat z tamních po-
daných kandidátek a podle volebních 
pravidel dané země. 

Co můžeme očekávat od zvoleného 
poslance

Především hlasování, zpravidla v soula-
du s programem své strany nebo po-
slanecké skupiny, jímž ale poslanci – stejně 
jako v národních parlamentech – nejsou 
striktně vázáni. Jednotliví poslanci ani 
skupiny poslanců nemají možnost po-
dávat legislativní návrhy. Mají právo in-
terpelovat jednotlivé členy i předsedu 
Evropské komise a dostat na svou interpe-
laci písemnou odpověď. Celkově lze říci, že 
jednotliví poslanci mají menší pravomoc 
než jejich kolegové v národních parla-
mentech. Zároveň však to, co v Evropském 
parlamentu odhlasují, má prakticky stejný 
dopad jako národní zákony. Uplatněme 
tedy ve volbách svůj vliv na to, jak to bude 
v příštích pěti letech v Evropském parla-
mentu vypadat. Přestože zasedá v Bruselu 
a ve Štrasburku, je to také „náš“ parlament.

Karel loucký

Volby do Evropského parlamentu se blíží. Kdy proběhnou, jaká jsou pravidla či ome-
zení, jak jsme volili v Klánovicích v minulých volbách a co vůbec pro náš život znamená 
Evropský parlament? Zde jsou odpovědi na tyto – ale i další – otázky. 

VolBy Do EVRoPSKéHo PARlAmEntU – 
KDy, jAK, PRoČ?

inFoRmUjEmE

Evropský parlament ve Štrasburku Foto: Archiv EU  
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KLÁNOVICKÝ

FOOD
FESTIVAL 

POULIČNÍ GASTRONOMIE
VÝBĚR VÍN • PIVNÍ SPECIÁLY 

NEALKO DRINKY

MČ PRAHA-KLÁNOVICE

SOBOTA 
8. 6. 2024 
10:00 – 18:00

U HALY STAROSTY HANZALA, 
V SOUDNÍM, PRAHA-KLÁNOVICE

HUDEBNÍ DOPROVOD
DĚTSKÝ KOUTEK 

DOPLŇKOVÝ PRODEJ

VSTUP 
ZDARMA

Hlasovat může každý, kdo dosáhne věku18 let nejpozději 
druhý den voleb. Občané České republiky i jiných členských 
států EU mohou v Česku volit za předpokladu, že jsou zde při-
hlášeni k trvalému nebo dočasnému pobytu, a to nejméně 45 
dnů před volbami.

Voliči budou v roce 2024 za Česko volit 21 poslanců 
Evropského parlamentu, což je stejně jako v roce 2019. Seznam 
kandidátů a registrovaných politických stran je zveřejněn 
48 dní před volbami na stránce Českého statistického úřadu, 
tedy již od 20. dubna 2024.

V České republice existuje pro volby do Evropského parlamen-
tu pouze jeden volební obvod, což znamená, že lidé z celé země 
si vybírají ze stejných kandidátek. V České republice potřebují 
kandidující subjekty získat minimálně 5 % hlasů, aby si zajis-
tily v Evropském parlamentu alespoň jedno křeslo. Volič může 
přidělit až dva preferenční hlasy konkrétní osobě na kandidát-
ce, kterou volí. Je-li preferenčních hlasů pro vybranou osobu 
alespoň 5 % z odevzdaných lístků pro danou stranu, preferovaný 
kandidát se posune na čelo kandidátky. 

Svůj hlas můžete odevzdat ve volební místnosti určené pod-
le vašeho trvalého bydliště. Pokud chcete volit na jiném místě 
v rámci České republiky, je třeba požádat o vydání voličského 
průkazu, který vám umožní volit v jakémkoli volebním okrsku 
v rámci České republiky. Tento průkaz lze získat osobně přímo 
na příslušném úřadu obce nebo městské části nebo na základě 
písemné žádosti, která musí být doručena buď prostřednictvím 
datové schránky, nebo poštou s ověřeným podpisem.

Jako volič můžete požádat ze závažných, zejména zdravotních 
důvodů obecní úřad a ve dnech voleb okrskovou volební komi-
si o možnost hlasovat mimo volební místnost do přenosné vo-
lební schránky. Pro podání žádosti není předepsaný formulář, 
můžete tak učinit písemně i ústně (např. telefonicky). 

Nelze volit poštou, on-line ani prostřednictvím zástupce. 

A nakonec – jaká byla volební účast v minulých volbách 
do EP v procentech?

jaromír Pohan

Letošní, druhý ročník par-
ticipativního rozpočtu má 
podmínky podobné tomu 
loňskému, jsou v něm ale 
dvě změny. Jednak se posu-
nul harmonogram tak, aby se 
aspoň část realizace vybraných 
projektů stihla udělat ještě le-
tos. A druhou změnou je, že 
původně oddělené etapy „po-
dávání návrhů“ a „posouzení 
návrhů úřadem městské části“ se budou časově překrývat. To zna-
mená, že návrhy projektů je možné konzultovat s „úřadem“ ještě 
předtím, než budou podány. Věříme, že se tak vytvoří lepší pod-
mínky pro nápady a návrhy občanů. O tom, které návrhy se budou 
realizovat, pak rozhodnete opět jen vy. 

Pravidla pro účast i úplné podmínky letošního ročníku Klánovice 
sobě najdete na webu MČ Praha-Klánovice, část Participace. Lze je na-
číst přiloženým QR kódem.

Karel loucký

Volby do Evropského parlamentu se v České republice konají 7. a 8. června 2024. V pátek 7. června začíná hlasování ve 14 hodin 
a skončí ve 22 hodin, v sobotu 8. června se pak hlasuje od 8 do 14 hodin.

VolBy Do EVRoPSKéHo PARlAmEntU 

KlánoViCE SoBě – 
PARtiCiPAtiVní RoZPoČEt

Volby do EU Foto: Archiv EU  

Rok Česko Praha Klánovice

2004 28,3 34,6 43,7

2009 28,2 35,7 43,9

2014 18,2 25,8 30,2

2019 28,7 38,3 42,9
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PROGRAM

BOHATÝ PROGRAM PRO DĚTI  
(DIVADLA, WORKSHOPY, MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ A MNOHO DALŠÍHO)

Dopolední návštěvy soukromých zahrad 
- více info na klanovickezahrady.cz nebo 
na jsme@pliceprahy.cz

TEREZA ANTOŠOVÁ: 
Cesta vody v zahradě

JAN LEHEČKA: 
Včely a my

MARKÉTA STROUHALOVÁ: 
Zahrada dětských snů

OLGA HUMLOVÁ: 
Chyby, omyly, rady a tipy při 
zakládání či rekonstrukci zahrad

NA TERASE ŽIVĚ: 
Setkání s autorkami podcastu 
Evou Bery Beránkovou 
a Alžbětou Bety Pokornou 

klanovickezahrady.cz602 106 919

V KC BESEDA A SOUKROMÝCH ZAHRADÁCH

CLAIRETON CHORALE

WORKSHOP LENKY KUBŮ A VERONIKY GREBE

HAPPY BEE

STREETFOOD NA TALÍŘI
FILM MALBY MODERNÍCH ZAHRAD

Akce se koná pod záštitou starostky MČ Praha-Klánovice
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PLÍCE PRAHY UVÁDÍ

AKCI POD ZÁŠTITOU MČ PRAHA-KLÁNOVICE

VYSTOUPÍ FINALISTKA SUPERSTAR

VÍCE INFORMACÍ NA PLICEPRAHY.CZ

JUSTIN SVOBODA TOYMACHINE HASIČI KLÁNOVICE FK KLÁNOVICE

ZŠ KLÁNOVICE MŠ KLÁNOVICE MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ DJ BOROWITZ

ELIZABETH 
KOPECKÁ

SIMON 
OPP

QUARTER 21
WYFE

NA MÍSTĚ BUDE ZAJIŠTĚN DOSTATEK POHODLNÉHO SEZENÍ KE STOLOVÁNÍ, BOHATÉ OBČERSTVENÍ, 

MOŽNOST KOUPIT SI BUŘT SE VŠÍM A PLZEŇSKÉ PIVO A KVALITNÍ LIMO POTEČOU PROUDEM. 

PO SKONČENÍ BUDE AFTERPARTY V BAZARU –  DOPORUČUJEME VČASNOU REZERVACI.

30/4
16:00 - 22.00
NA PŘÍMÁKU
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J U S T I N  S V O B O D A  
STORYTELLING

V Y P R Á V E N Í  N A  P R Á N Í
ˇ

A N E B

P O H Á D K O V Ý J U K E B O XB

A

Slavětínská 120, Klánovice Slavětínská 120, Klánovice 

V S T U P E N K Y  O N L I N E

ˇ

P R O  D Ě T Iˇ
O D  5  D O  1 0 0  L E T

K C B E S E D A . E U

www.story-telling.cz

19 .5 . 16. hod
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 Petra
Dvořáková

KC Beseda a Místní knihovna 
Klánovice zvou na čtení 
Petry Dvořákové  z knihy PLÁŇATA
a následnou debatu, nejen o knize. 
Moderuje Anna Beata Háblová

vstupenky na kcbeseda.eu

Petra Dvořáková (*1977) pochází z Vysočiny. Vystudovala � lozo� i 
na Masarykově univerzitě v Brně. Do povědomí čtenářů vstoupila 
knihou rozhovorů Proměněné sny, oceněnou v soutěži Magnesia 
Litera. Pozornost si získaly i její další tituly, Já jsem hlad a Sítě – 
příběhy (ne)sebevědomí. Kniha Julie mezi slovy byla oceněna 
Zlatou stuhou. Pro mladé čtenáře napsala také knihy Flouk a Líla
a Každý má svou lajnu. Román Dědina se zařadil mezi nejpro-
dávanější tituly české prózy, audioknižní podoba se pak stala 
absolutním vítězem Audioknihy roku 2019. Svou pozici autorky 
bestsellerů potvrdila románem Chirurg a novelou Vrány. V knize 
Zahrada (2022) rozkrývá jedno z nejtabuizovanejších intimních 
témat. V roce 2023 jí vyšel román Pláňata. Dosud se prodalo 
přes sto tisíc výtisků autorčiných knih.

6/5 24 19h

Foto David Konečný

A4 Dvorakova.indd   1 04.04.24   0:10

13

číslo 5 | 2024 Zpravodaj
K l á n o v i c K ý



POKEC 
V BESEDĚ
PETR  
VIZINA 

stř 5/6 24  19.00

 BESEDA  kulturní centrum  kavárna  kino

Kulturní centrum BESEDA, Slavětínská 1049, Praha 9 – Klánovice
předprodej na kcbeseda.eu

EMMA 
SMETANA 
JORDAN  
HAJ

Česko, Francie, Izrael. Tři domovy a tři zásadní hudební vlivy na jejich tvorbu. 
Hudebníci, skladatelé a dvojnásobní rodiče, kteří vystupují sólo i dohromady.
Jejich duety By Now, No Fire, Lost and Found zaujaly miliony posluchačů 
i diváků, za videoklipy byli opakovaně nominováni na Cenu Anděl.
V roce 2022 vydali desku By Now, na které spolupracovali hned s několika 
producenty, včetně Jiřího Buriana. Téhož roku v září vyprodali svůj první 
koncert v Paříži. Minulý rok na podzim se ve Foru Karlín uskutečnil jejich 
největší koncert a letos je čeká festival Colours of Ostrava.
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Praha – východ

Příběhy
našich sousedů Příběhy našich sousedů

Dovolujeme si Vás pozvat na slavnostní závěrečnou
prezentaci projektu Příběhy našich sousedů

středa 5. 6. 2024 od 17 hodin
Společenský sál Staré Pošty v Praze – Běchovicích
Českobrodská 1, 190 11 Praha – Běchovice

Na setkání s Vámi se těší žáci základních škol z Prahy – Běchovic, 
Prahy – Klánovic, Prahy – Újezda nad Lesy a Zelenče, zástupci obcí 
a městských částí a Post Bellum.

inFoRmUjEmE
UPlynUlé oBDoBí SE již PŘiBlížilo StAnDARDU

30. 3. 2024 v 11.03 byla jednotka vy-
slána s CAS 30 k požáru trávy do ulice 
Šlechtitelské. Na místě zjistila požár suché 
trávy na ploše cca 60 x 30 m. Jednotka jej 
během několika minut zlikvidovala, jeho 
příčinou byla nedbalost při pálení klestí.

12. 4. 2024 v 17.02 byla jednotka s CAS 30 
vyslána do ulice Blešnovské. Na místě byl 
zjištěn požár listí na prodloužení lesní cesty 
od ulice Smržovské, cca 100 m od okraje 
lesa. Požár o ploše cca 5 x 3 m byl rychle 
zlikvidován. Předpokládaná příčina – opět 
nedbalost. Je nutno poděkovat všímavým 
spoluobčanům, kteří při zpozorování požá-
ru ihned zavolali na linku hasičů a zároveň 
se snažili požár uhasit hasicím přístrojem. 

Kromě výše uvedených zásahů se 
jednotka věnovala kácení nebezpečných 
stromů s pomocí plošiny, kontrole agregá-
tů, výcviku a údržbě techniky. 

S nadcházejícím teplým počasím připo-
mínáme dodržování bezpečnosti při pou-
žívání otevřeného ohně, zajištění dostatku 
hasební látky při pálení ohňů, zákaz rozdě-
lávání ohňů a kouření v lese. 

Pavel jarošHasiči v akci. Foto: Pavel Jaroš  
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H R A N I C EH R A N I C E
v respektující výchověv respektující výchove

P R O Č  V Á M  N A S T A V E N Í  H R A N I C  D O M A  N E F U N G U J E
A  K D E  V Ě T Š I N A  R O D I Č Ů  D Ě L Á  C H Y B Y

C O  P O U Ž Í V A T  M Í S T O  T R E S T Á N Í  A
V Y H R O Ž O V Á N Í

J A K  U S T Á T
V Z T E K  Č I  V Z D O R

W O R K S H O P E M  V Á S  P R O V E D E

L E K T O R K A  K O M U N I K A Č N Í C H  K U R Z Ů ,  K O U Č K A ,

M Á M A  D V O U  D Ě T Í  A  A U T O R K A  P R O J E K T U

Š Ť A S T N Ý  R O D I Č  

19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5.19. 5. 18.hod

K C B E S E D A . E U

i n s p i r a t i v n í  w o r k s h o p
u v á d í

 J A N A  G O T T W A L D O V Á  

S L A V Ě T Í N S K Á  1 2 0
K L Á N O V I C E
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První květnové pondělí zavítá do Besedy 
úspěšná spisovatelka Petra Dvořáková, 
jejíž knihy kromě nadšení čtenářů stačily 
posbírat jedny z nejprestižnějších českých 
literárních cen. Kniha Julie mezi slovy byla 

oceněna Zlatou stuhou za nejlepší belet-
ristickou knihu pro mládež, román Dědina 
se zařadil mezi nejprodávanější a nejoce-
ňovanější tituly české prózy, audioknižní 
podoba se pak stala absolutním vítězem 
Audioknihy roku 2019, za knihu rozhovo-
rů Proměněné sny obdržela cenu Magnesia 
Litera. V knize Zahrada (2022) rozkrývá Petra 
Dvořáková jedno z nejtabuizovanějších in-
timních témat a jejím nejnovějším dílem 

je román Pláňata. Večerem vás provede 
spisovatelka, slamerka, básnířka, umělkyně 
a architektka Anna Beata Háblová.

Pokud jste někdy našli v knihovničce vy-
trženou a napůl snězenou stránku, nepo-
chybně se v ní usídlili Knihomoli, tvorové, 
kteří doslova a do písmene hltají příběhy 
v knihách. Do života těchto záhadných 
bytostí mohou malí i velcí nahlédnout 
v představení divadla navětvi, které je ur-
čeno především dětem od pěti let, prvnímu 
stupni ZŠ a všem milovníkům knih!

V květnu mají diváci patrně poslední 
možnost zhlédnout představení autorské 
divadelní hry Kateřiny Kroupové školní 
pitwa, jejíž předchozí dvě reprízy byly bez-
nadějně vyprodané. 

Pamatujete první klánovickou Ladies 
Night, závratnou jízdu večerem, kam mělo 
opačné pohlaví vstup zakázán? Druhý díl 
této skvělé akce už je za dveřmi: 16.květ-
na se dámy mohou těšit na Stand Up 
show v podání Dominika Heřmana Lva, DJ 
Borowitze, lahodné drinky od profi bar-
manů a dobroty z bistra Špejle.

V květnu se také v rámci akce Klánovické 
zahrady opět otevřou soukromé zahrady, 
kterými nás budou provázet jejich majite-
lé či architekti zahrad a budou odpovídat 
na vaše dotazy. Zároveň vás v KC Beseda 
čeká bohatý doprovodný program pro 
celou rodinu.

Víte, jak nastavit dětem hranice, aby je re-
spektovaly bez zbytečného křiku a trestání? 
Nejste si jisti, jestli neděláte ve výchově 

chyby? Proč se vaše dítě vzteká a vzdo-
ruje? Nejen to se dozvíte na inspirativním 
workshopu Hranice v respektující vý-
chově, určeném zejména rodičům malých 
dětí (1–8 let).

Že v Besedě uvidíte taky spoustu filmových 
novinek i trháků, asi netřeba zmiňovat. Tak 
jen připomenu, že Bio senior se sníženým 
vstupným mohou dříve narození navštívit 
opět ve středu odpoledne. Uvedeme tře-
ba snímek napoleon (Ridley Scott), Zóna 
zájmu (Jonathan Glazer) nebo filmový hit 
Chudáčci režiséra Jorgose Lanthimose.

Na co ještě nezapomenout? Každou 
středu si už od osmi hodin můžete dojít 
na výbornou snídani, kterou připravujeme 
společně se Street Food na talíři. A v ne-
děli 26. 5. můžete na tradičním besedním 
Bazárku prodat, koupit nebo vyměnit sko-
ro cokoli, co vás napadne. 

KUltURA
nA Co ZAjít Do KC BESEDA V KVětnU
– tiPy jAny PExoVé

Jana Pexová Foto: J. Flek

Kompletní program najdete jako vždy 

na webových stránkách www.kcbeseda.eu.

Petra Dvořáková Foto: David Konečný 

Dominik Heřman Lev Foto: David Konečný 

Představení divadla NAVĚTVI KnihoMOLI Foto: Zuzana Vorlíková 
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Nejprve posluchači v Besedě oněměli úža-
sem nad naprosto virtuózním výkonem dvou 
mladých slovenských umělců, aby se zhruba 
po hodině stali součástí rockové smrště. S nej-
větší pravděpodobností to bylo nejlepší koncert-
ní představení v dějinách Klánovic ve svém žán-
ru. Kdo nedorazil, bude do nejdelší smrti litovat.

První půle koncertu během druhého nedělní-
ho večera patřil éterické blondýně a neuvěři-
telnému mágovi strun, tedy duu Lash & Grey, 
civilními jmény Kristíně Mihaľové a Jakubu 
Šedivému. Kristína Mihaľová je slovenská 

soul-jazzová zpěvačka, skladatelka a instru-
mentalistka. Vystudovala Konzervatoř a VOŠ 
Jaroslava Ježka a momentálně působí v Praze. 
Od svých patnácti let spolupracuje s předními 
interprety československé hudební scény, jako 
jsou Marika Gombitová, Vašo Patejdl, Jožo Ráž, 
Helena Vondráčková, Miroslav Žbirka, Janko 
Lehotský, Peter Nagy, objevila se v televizních 
formátech jako Superstar, Chart Show nebo 
Hlas Československa, kde byla finalistkou.

Profesionální hudebník, kytarista Jakub 
Šedivý z dvojice Lash & Grey, která je 

vskutku nevšedním prvkem na naší hudební 
scéně, vystudoval v Praze klasickou kytaru, 
ale naplno si ho získal jazz. Jeho vzory byli Pat 
Metheny, George Benson a Sylvain Luc. Proto 
je jeho styl hry tak moderní a přitažlivý.

A Rufus Miller? Už jeho otec hrál se 
Stingem a Rufus ho následoval. Ale na roz-
díl od svého otce Dominica již do Stingovy 
hudební stáje nepatří. Chce se soustředit 
převážně na vlastní tvorbu. A koho Rufus 
vzdáleně připomíná. Je to hodně o Nirvaně.

jaromír Pohan 

KUltURA
KonCERt V BESEDě BylA jEDnA VElKá jíZDA

Celá sestava klánovického koncertu pěkně pohromadě Foto: Markéta Kolínská

Rufus si s Kristínou střihli úžasný duet. Foto: Markéta Kolínská Děkovačka za bouřlivého aplausu pro mladé slovenské umělce Foto: Markéta Kolínská

Rufus, jak ho posluchači znají nejčastěji. Foto: Markéta Kolínská Rufus i jeho bubeník Ralph Fuller, to byl uragán. Foto: Markéta Kolínská
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Letošní „hlavní“ termín Noci s Andersenem byl pátek 22. března. 
V naší knihovně se ale přespávat nedá, proto tradičně připravuje-
me program pro celý první stupeň klánovické školy a děti k nám 
přicházejí na návštěvu po jednotlivých třídách. Aby se u nás vy-
střídalo 15 tříd, návštěvy se rozdělily do dvou večerních termínů 
14. a 21. března a jednoho termínu dopoledního 4. dubna. Letos 
jsme tak v knihovně přivítali 314 (!) dětí. Je to frmol, ale moc pri-
ma frmol. A velkou radost máme z toho, že děti se k nám vracejí, ať 
už s celými třídami, nebo samostatně, a v knihovně je to evidentně 
baví. Každá Noc s Andersenem zájem čtenářů ještě víc oživí, takže 
díky všem organizátorům!

V pondělí 6. května do Klánovic zavítá spisovatelka Petra 
Dvořáková a v KC Beseda s námi stráví další – v pořadí už čtvrtý – li-
terární večer s autorským čtením. Literární večer začíná v 19 hodin, 
lístky do KC Beseda jsou již v prodeji. V knihovně si můžete půjčovat 
všechny knihy Petry Dvořákové pro dospělé i pro děti, i její povídky, 
které jsou součástí povídkových sbírek od více autorů. Po Anně 
Beatě Háblové, Kateřině Tučkové a Petře Soukupové je Petra 
Dvořáková další hvězdné jméno z plejády současných českých spi-
sovatelek, které v Klánovicích s velkým potěšením přivítáme. 

Zita Kazdová

Klánovický smíšený pěvecký sbor Sborklan se vydal na své první zahraniční turné. loni nás díky naší člence Sise šiškové navštívil 
slovenský sbor Stella ze Sence, s nímž jsme měli krásný koncert v kostele sv. Vavřince na Petříně.

V březnu, měsíci knihy, bývá v každé knihovně hodně rušno. Zejména pokud se v jeho závěru koná noc s Andersenem, což je příleži-
tost pro děti vychutnat si knihovnu a čtení v netradičním čase a tam, kde je to možné, v knihovně i přespat. 

KUltURA
SBoRKlAn VyStUPoVAl V ZAHRAniČí

oHléDnUtí ZA měSíCEm KniHy A PoZVání nA litERáRní VEČER 

Na oplátku jsme se v horkém povelikonočním 
víkendu vydali do „města Slnečných jazier“ zase my. 
Horko bylo na Slovensku i obrazně, trefili jsme se 
do rozhodující bitvy o prezidentské křeslo.
Protože sbormistr a operní pěvec Tomáš Šelc 
vede na Slovensku kromě smíšeného sboru Stella 
ještě ženský sbor Nevädza ve Stúpavě, zazpívali 
jsme si v obou městech. Ve Stúpavě v nádherné 
synagoze, nad jejíž akustikou jsme žasli, a v Senci 
v evangelickém kostele. Kromě svých písní jsme 
si vždy zazpívali i několik skladeb společně se 
slovenskými kolegy.
Atmosféra obou koncertů byla skvělá, publikum 
nás přijalo vřele, stejně tak i kolegové z obou 
sborů. Při naší Modlitbě pro Martu nezůstalo jediné 
oko suché. 
 Jolana Fuchsová
 Foto: Pavel Černoch

! ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU ! 
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti atd. 

Sami naložíme a odvezeme 

nepotřebné věci za rozumnou cenu.

Tel .: 773 484 056

INZERCE
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jak to vlastně celé začalo? 
Světlana tvrzická: Na jaře roku 1999 jsme 

se přistěhovali do Klánovic a vzápětí jsme 
se dali do přestavby svého nového domova. 
Jeden večer, po skončení prací na domě, 
jsme si udělali na zahradě ohýnek. Opékali 
jsme buřty a okolo šel pan starosta Hanzal, 
který se s námi dal hned do řeči. Tak jsme se 
seznámili a až později se ukázalo, jak důleži-
té setkání to bylo.

Co následovalo? 
Světlana tvrzická: Jako nadšená 

sbormistryně jsem záhy zjistila, že 
v Klánovicích není žádný pěvecký sbor. 
Hned v září 1999 jsem uspořádala první 
nábor dětí, založila sbor a začala s výu-
kou a nacvičováním. Naším prvním vy-
stoupením byl vánoční andělský pochod 
od základní školy k Besedě, kterého jsme 
se účastnili v prosinci téhož roku. Začínala 
jsem asi se 40 dětmi, nejprve jako ryze 
klánovický sbor. Záhy se okolo něj vytvo-
řila úžasná komunita, která sborem žila 
a na všem úzce spolupracovala. Prvních 
pět let to byl takový velký renesanční vý-
buch. Zapojily se celé rodiny, protože bez 
širší pomoci a podpory rodičů by se vše 
nedalo zvládnout. Tímto bych chtěla moc 
poděkovat všem, kteří se v průběhu času 
na chodu sboru podíleli. Velmi ráda a také 
často na tuto dobu vzpomínám. Byla 
to krásná léta. Scházeli jsme se obvykle 

dvakrát týdně, před koncerty i častěji. 
Jezdili jsme na víkendové i týdenní sou-
středění. Šili jsme si sami všechny kostýmy. 
Měli jsme vystoupení jak v blízkém, tak i ši-
rokém okolí. Pořádali jsme hudebně-dra-
matické pořady pro školy a školky. Časem 
přišly také zahraniční vystoupení nebo 
koncerty s opravdovými profesionály 
slavných jmen. Byl to zkrátka pro všechny 
takový bezpečný rodinný prostor.

Zůstal sbor vždy ryze klánovický a kolik 
dětí jím celkově prošlo?

Světlana tvrzická: V průběhu času se 
počet našich členů rozrostl o děti ze ši-
rokého okolí; Šestajovic, Jiren, Horních 
Počernic, Újezda, ale dojížděly k nám děti 
i ze vzdálenějších částí Prahy. Docházelo 
k nám také mnoho dětí z místního dět-
ského domova. Celkový počet dětí, které 
v průběhu celé historie sborem prošly, je 
více než 1500! 

Kde probíhaly vaše zkoušky a jaká byla 
organizace sboru?

Světlana tvrzická: Od samého vzniku 
sboru jsme byli ze strany MČ velmi podpo-
rováni. Zkoušeli jsme nejprve v klánovické 
škole, ale jak se sbor postupně rozrůstal, 
potřebovali jsme větší prostory i zázemí. 
Tehdejší vedení městské části mi proto 
svěřilo do užívání, za jednu symbolickou 
korunu, kulturní centrum Beseda. Za velké 
pomoci rodičů jsme renovovali předsálí. 
Po dobu jednoho a půl roku jsme Besedu 
provozovali, pořádali koncerty a různé kul-
turní akce spojené se sborem a hudbou. 
Poté jsme krátký čas zkoušeli v salonku re-
staurace Beseda či ve staré tělocvičně, než 
jsme se oklikou vrátili zpět do školy. Musím 
při této příležitosti s vděčností vzpomenout 
tam nahoru na pana starostu Hanzala, který 
sbor od samého počátku velmi podporoval. 
Pan Hanzal byl na každém našem koncertu 
až do symbolického konce. Během cesty 
na poslední koncert, na který se za námi 
vydal, se mu udělalo špatně a musela ho 
odvézt sanitka do nemocnice. Z té se už bo-
hužel nevrátil. I jeho nástupce, pan Losert, 
také velmi aktivně sbor podporoval.

Světlano, prozraďte nám prosím něco 
o sobě. 

Světlana tvrzická: Narodila jsem se 
v Moskvě a zpěv mě provází celý život. Již 
jako dítě jsem chodila do Dětské školy sbo-
rového zpěvu, poté do hudebního učiliště 
při Moskevské konzervatoři a nakonec jsem 
úspěšně absolvovala Ruskou akademii 
múzických umění. Krátce po škole jsem se 
na dovolené u Kaspického moře zamilovala 
do svého muže, za kterým jsem se v roce 1988 
odstěhovala do tehdejšího Československa. 
Po přestěhování jsme nejprve krátce žili 
na jihu Čech, kde se v září 1988 otevírala 
Koncertní síň Otakara Jeremiáše. Při této 
příležitosti vystupoval Kühnův dětský sbor 
(nejstarší pěvecký sbor v ČR). Šla jsem se 

KlánoViCKý RoDinný SBoR ClAiREton CHoRAlE 
SlAVí 25. VýRoČí něKoliKA KonCERty i náBoREm noVýCH ČlEnů

KUltURA

V letošním roce uplyne jubilejních 25 let od založení klánovického pěveckého sboru 
Claireton Chorale. Souborem prošlo za dobu jeho existence přes neuvěřitelných 1500 
dětí i dospělých. Zakladatelka sboru a jeho hlavní hybatelka, paní Světlana tvrzická, 
je i dnes jeho uměleckou vedoucí. Vedení souboru pak doplňuje její dcera Světlana 
Krchová a michaela Purnochová Voráčková, které jsou zároveň součástí sboru již od út-
lého dětství. S těmito třemi entuziasmem a energií překypujícími dámami vám přináší-
me rozhovor.

Narodila se v Moskvě. Absolvovala nejprve 
Dětskou školu sborového zpěvu, poté hu-
dební učiliště při Moskevské konzervatoři 
(obor dirigent-sbormistr) a nakonec Ruskou 
akademii múzických umění Gněsiných, 
fakultu dirigentství a sborový zpět. Ještě 
v Rusku pracovala mimo jiné v Dětském 
divadle estrády, které zároveň pomáhala 

zakládat. Krátce nato se provdala a za svým 
mužem se v roce 1988 odstěhovala do teh-
dejšího Československa. V lednu 1989 byla 
na základě konkursu přijata jako sbormistr 
Kühnova dětského sboru, kde působí do-
dnes. V Klánovicích žije od roku 1999 a již 
v témže roce zde založila dětský pěvecký 
sbor Claireton Chorale.

mgA. Světlana tvrzická, 
umělecká vedoucí sboru, sbormistr a dirigent

Vystoupení sboru Claireton Chorale Foto:  Archiv souboru 
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na vystoupení podívat a shodou okolností se 
stihla představit profesoru Jiřímu Chválovi, 
který sbor vedl. Řekla jsem, kdo jsem a kde 
a u koho jsem studovala, a tak jsme se sezná-
mili. Poté jsem úspěšně prošla konkurzem 
do Kühnova dětského sboru České filhar-
monie a dnes je to již neuvěřitelných 35 let 
od chvíle, kdy jsem jako sbormistryně do sbo-
ru nastoupila. Panu profesorovi je dnes již 90 
let, dodnes ve sboru působí a stále spolu také 
aktivně spolupracujeme.

Pojďme zase na chvíli zpátky ke sboru. 
Zeptám se vás, dámy, které jste sborem 
prošly od samého dětství, stále jste jeho 
součástí, dnes dokonce i hybnou silou. 
jak na roky ve sboru vzpomínáte vy?

Světlana K. a michaela P. V.: Se sbo-
rem bylo spojeno vlastně celé naše dětství 
a dospívání. S odstupem času musíme říct, 
že to byla doba plná úžasných zážitků, 
na které vzpomínáme dodnes. Když si vy-
bavím, jak jsme v 11 letech s Míšou hrály po-
hádku O hloupém Honzovi, Broučky nebo 
Betlém, naplňuje mě to hřejivými vzpomín-
kami. Skvělý byl také jeden z posledních 
zahraničních zájezdů do Španělska. Jsou to 
všechno nezapomenutelné chvíle, které nás 
ovlivňují do dnešních dní.

Kam nejdále sbor zavítal a s jakými 
umělci jste měli možnost vystoupit?

Světlana tvrzická: Byli jsme něko-
likrát v Rakousku, Německu, Holandsku, 
Španělsku, Chorvatsku nebo například 
v Číně. Když Česká republika vstoupi-
la do Evropské unie, na Staroměstském 
náměstí se konaly velké oslavy. Po ofici-
álním projevu tehdejšího premiéra pana 
Špidly, za doprovodu Big Bandu Felixe 
Slováčka, zazpíval náš sbor Smetanovu 
Vltavu. Zpívali jsme dále například s Leonou 
Machálkovou, s již zmiňovaným Felixem 
Slováčkem jsme účinkovali na vánočních 
koncertech v Obecním domě a po celé 
republice. Z dalších našich interpretů 
jsme vystupovali s Andreou Kalivodovou, 
Martinou Kociánovou, Václavem Hudečkem. 
S Michalem Dvořákem jsme zpívali 
na Vivaldianu.  Natočili jsme jednu sklad-
bu s klánovickým Maxim Turbulenc (John 
Brown) a také zpívali na jejich koncertě 
v Lucerně. Tam si nás všiml Jaroslav Uhlíř 
a oslovil nás s nabídkou spolupráce. Takže 
naše děti se podílely i na tvorbě známé dvo-
jice Uhlíř/Svěrák. Několik CD jsme natočili 
se Zdeňkem Bartákem a Dádou Patrasovou. 
V neposlední řadě jsme se podíleli pěvecky 
na jednom CD s Divokým Billem. Na meziná-
rodní úrovni to byl například Robbie Williams 
v O2 areně. To jsme tehdy dali skoro bez 

zkoušky, protože měl zpoždění na cestě a při-
jel těsně před samotným koncertem. Také 
jsme zpívali se slavnou skupinou ABBA. Dále 
bylo několik vystoupení s Rodger Waters 
taktéž v O2 areně. Posledním naším vystou-
pením tam byl koncert s Karlem Gottem. 
Bylo toho za ty roky opravdu mnoho. Průřez 
naší tvorbou je velmi pestrý a naše heslo je, 
že zazpíváme úplně všechno.

to je až neuvěřitelné. jak došlo k tomu, 
že tak úspěšný sbor na čas uspal svou 
činnost?

Světlana tvrzická: Doba se postupně 
měnila a s tím i naše zázemí a možnosti. 
Náš poslední koncert byl Vánoční koncert 
v roce 2019 věnovaný 20. výročí založení 
sboru, který se uskutečnil v Hale O. Hanzala 
za podpory městské části Klánovice 
a Nadace pro obnovu a rozvoj. Potom přišel 
covid a bylo zakázáno zpívat. 

A nyní nastal čas na pomyslné 
znovuzrození?

Světlana K. a michaela P. V.: Ano, po této 
vynucené pauze jsme se rozhodly sbor 
opět oživit, protože nám samozřejmě velmi 
chyběl. V mezidobí jsme se samy staly ma-
minkami a rády bychom vytvořily nejen pro 
své děti prostředí, které jsme samy v dětství 
zažily. Uvědomujeme si, jaký přínos pro nás 
sbor měl. Zároveň ale vnímáme, že obnovit 
sbor v celé jeho činnosti je velmi náročná 
disciplína, a proto jsme Světlaně nabídly 
pomocnou ruku. Založily jsme občanský 
spolek, který volně navazuje na tradici sbo-
ru a zároveň přináší svěží vítr.

takže z hlediska načasování je to ide-
ální doba. Kdy a kam se na vás můžeme 
přijít prvně podívat?

Světlana K. a michaela P. V.: Věříme, 
že ano. Když je v obci fungující komunita 
a všeobecná chuť spolupracovat, není to 
sice nikde napsané, ale je to znát. A k tomu 
zdá se v Klánovicích opět pozvolna dochází. 
Nedávno za námi přišla současná paní 
starostka Alena Kolovrátková a požádala 
nás, zda bychom vystoupili na některé ofi-
ciální akci, kterou naše městská část pořá-
dá. Nenechali jsme se dlouho přemlouvat 
a od března pilně zkoušíme. Můžeme vás 
tímto pozvat na naše první vystoupení 
po obnovení sboru, které nás čeká u pří-
ležitosti oslav konce druhé světové války. 
Koncert proběhne 8. května u pomníku 
u klánovického kostela. Bude to první vy-
stoupení po dlouhé době. Moc nás těší, 
že nás paní starostka oslovila a je nadšená 
do budoucí spolupráce. Všechny příznivce 
hudby bychom rádi tímto co nejsrdečněji 
pozvali. Další koncert bude následovat 18. 
května jako součást akce Klánovické zahra-
dy v KC Beseda a také 28. června na akci 
Hurá na prázdniny, rovněž v KC Beseda.

Plánujete nějaký nábor nových členů?
Světlana Krchová a michaela P. V.: Na září 

chystáme na nábor nových členů, takže již 
v průběhu léta chceme více pracovat na pro-
pagaci sboru. Pokud jsme někoho nalákali, ať 
určitě nečeká na září a kontaktuje nás třeba 
hned. Novým nadšeným členům jsme se nikdy 
nebránili, bez ohledu na to, jaký je zrovna rok 
nebo měsíc. A věřte nebo ne, zpívat se doká-
že naučit opravdu každý. Od 4 do 99 let proto 
bereme všechny. Zpěv má blahodárné účinky 
na rozvoj osobnosti jak po intelektuální, tak 
i po zdravotní stránce. Rozvíjí paměť, disciplí-
nu a zároveň rozvíjí i pohybové dovednosti. 
Pomáhá všestrannému rozvoji nejen u dětí. 
Učíme naše členy vzájemné spolupráci, respek-
tu i umění poslouchat ostatní. 

milé dámy, náš rozhovor nebyl krátký, 
zato byl velmi příjemný a inspirativní 
a mohl by jistě pokračovat další hodi-
ny. jen těžko se přenáší vaše energie 
a nadšení na papír. nejen za celou redak-
ci Klánovického zpravodaje bychom vám 
rádi popřáli co nejvíce nadšených zpě-
váků, krásných vystoupení, neopakova-
telných chvil v souznění s hudbou a také 
co nejméně překážek na vaší cestě. 

ondřej Uher

Pokud máte zájem se do činnosti sboru 
zapojit, nebo se o něm dovědět více, ne-
váhejte prosím a napište kdykoli na tuto 
emailovou adresu info@clairetochorale.com 
nebo nás kontaktujte na telefonním čísle 
606 794 027.

Duše sboru Foto: Gábina Břachová 
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miStRoVStVí ČR V RoPE SKiPPinGU V HAlE
SPoRt

V sobotu 18. května od 9 do 17 hodin se v klánovické sportovní hale 
opět odehraje Mistrovství České republiky ve sportovním skákání přes 
švihadlo – tzv. rope skippingu, kterému se na vrcholové úrovni věnují 
děti a junioři ze sportovního oddílu Astra Klánovice. Ten také již potřetí 
spolupořádá tyto celorepublikové závody v rychlostních i freestylových 
disciplínách a přináší tak do Klánovic sportovní událost, na které jsou 
k vidění sportovní výkony doslova světové úrovně.

Nejlepší závodníci, kteří na soutěži poměří své síly, jsou totiž úspěšný-
mi reprezentanty České republiky také na mezinárodních soutěžích – 
na mistrovství Evropy i mistrovství světa. Soutěž je přístupná veřejnosti 
(jakkoli jsou divácká místa v naší sportovní hale bohužel limitovaná) 
a kdokoliv se tak může přijít podívat, jak vypadá třeba rychlost 180 pře-
skoků přes švihadlo za 30 vteřin nebo čtyřšvih či pětišvih a ještě s rukama 
za zády (ano, je to pět otočení švihadla na jeden výskok). K vidění bude 
nejen běžné rychlostní skákání, ale také z filmů dobře známý „double 
dutch“ (skákání přes dvě švihadla) a freestylové sestavy jednotlivců, dvo-
jic i čtveřic včetně spousty akrobatických prvků.

Rope skipping na vrcholové úrovni je opravdu působivá podívaná, tak-
že kdo má v sobotu čas, může zaskočit do haly a nechat se překvapit tím, 
co všechno je se švihadlem možné.

Více informací www.czechjumprope.cz/mcr2024
Oddíl Astra Klánovice www.astra-klanovice.cz

Petra jeřábková

V Soudním 1000, Praha - Klánovice

15 :00 -  18 :00
7.  KVĚTNA 2024

SPORTOVNI  AREÁL U ZŠ KLÁNOVICE

Skákací hrad a sportovní aktivity pro děti

Stánky s občerstvením

Dětské vystoupení a živá hudba

Rozhovor s ředitelkou „Nedoklubka“

Rozhovor s rodiči „miminek do dlaně“

a dalš í  . . .

Nedoklubko je  nez isková  organizace  podporuj íc í
rodiče  předčastně narozených dět í  a  neonato logická
oddělení  v  ĆR .

ENERGIZE DONATERENEW

POTVRZENÍ  ÚČASTI : do 3.  května 2024 |  info@kwcz.cz 

StolnětEniSoVá 
SEZonA SKonČilA

Ve středu 10. dubna skončil vítězným utkáním našeho D družstva 
další ročník sezony stolního tenisu. Tabulky docela přesvědčivě 
dokládají, jak si našich pět oddílů vedlo v mistrovských soutěžích 
v Praze. Žádný tým fatálně nepropadl, ale ani „nezazářil“.

Pro následující sezonu budeme muset řešit přeskupení hráčů 
v jednotlivých družstvech, aby k výsledkovým výpadkům docháze-
lo co nejméně. Nicméně musím pochválit naše mladé hráče, kteří 
již druhým rokem hrají v soutěžích dospělých sedmou třídu a pod 
vedením kapitána Vojty Horčáka pravidelně trénují a viditelně se 
zlepšují. Někteří z nich nastupují již i v zápasech třetí, resp. čtvrté 
třídy a nevedou si tam vůbec špatně. I když k postupu do vyšší třídy 
jim stále ještě chybí pár krůčků, není to nepřekonatelný cíl.

Celkem trénujeme 17 mladých hráčů, dva trenéři se jim poctivě 
věnují na každém tréninku. Kapacita haly je ale vyčerpána, a tak 
nové zájemce o naši krásnou hru musíme bohužel zatím odmítat.

jiří lacman

Pronajmu garsonku (cca 27 m2), 
zařízenou, bezbariérovou, 

vlastní vchod v RD v Šestajovicích. 
Zastávka MHD 200 m od domu.

Cena i s poplatky je 15.000,- Kč měsíčně.
Tel. 724 237 811

Sportovci oddílu Astra Klánovice v plné jízdě Foto: Archiv Astra

INZERCE
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Loni poprvé se Mini Adventure před-
stavil v Újezdě nad Lesy, kam zamířil ze 

sousedních Klánovic. Start závodu bude 
opět na multifunkčním hřišti. Závodníky 
čekají tři hodiny nejen sportovních výko-
nů, ale hlavně spousta zážitků a zábavy. 
Kromě tradičního řezání polena se zbytek 
disciplín závodníci dozvědí až po star-
tu. Malou nápovědou mohou být úkoly 
z předešlých let, jako například paddlebo-
ard, jízda na kánoi, slalom s bečkou, jízda 
hummerem, ale i kydání hnoje či opékání 
buřtů. Po trase se dvojice pohybují na kole 
a samy si volí pořadí plnění úkolů. Přihlásit 
se lze v kategoriích muži, ženy a smíšené 
dvojice. „Jako každý rok je připraven zají-
mavý mix disciplín – závodníci se mohou 

těšit na adrenalinové, vodní, silové, logické 
i ty čistě zábavné. A také na krásná místa, 
kam by třeba jindy nezavítali,“ přibližuje 
Michal Augusta ze spolku Tři pro zdraví.

Své místo na startu mají také rodinné tan-
demy (jeden rodič a jedno dítě). Ty mají zá-
vodní čas zkrácený na polovinu, tedy na 90 
minut, a absolvují jen vybrané disciplíny. 
Závod je vhodný pro všechny děti, které 
ujedou na kole zhruba 15 kilometrů.

Registrace závodníků jsou spuštěné a počet 
týmů je omezený. Veškeré informace, propo-
zice i registraci k závodu, který se koná v neděli 
19. května v Újezdu nad Lesy u Prahy, najdou 
zájemci na webu www.triprozdravi.cz. 

Vrcholem sezony je pro spolek tři pro 
zdraví říjnový Klánovický 1/2maraton, 
který se letos uskuteční v neděli 20. října.

michaela Sikorová

Kam vyrazit za zážitky, zasportovat si, užít si s přáteli nebo s rodinou a ještě se u toho 
dobře pobavit? Spolek tři pro zdraví zve na zážitkový závod dvojic – mini Adventure. 
Uskuteční se 19. května v Praze-Újezdě nad lesy a zážitky rozhodně nebudou mini! 
Registrace jsou spuštěné, stačí se přihlásit, připravit kolo a vyrazit ve dvou vstříc 
bláznivým disciplínám.

ÚjEZDSKý mini ADVEntURE ZVE nA SPoRtoVní ZážitKy

Hřiště je v majetku, resp. ve správě naší 
městské části a veškeré náklady na jeho 
provoz hradí Klánovice ze svého rozpočtu. 
Tedy nejen běžnou údržbu a úklid, ale 
i případné opravy poničeného vybavení. 
Používat hřiště je možné pouze v jeho 

provozní době (9–20 hod.) a při dodržování 
provozního řádu. Ten mj. nepovoluje vstup 
se psy, jízdními koly nebo se sklem. 

Bohužel již během prvního týdne po za-
hájení letošní sezony se objevily problémy 
s nedodržováním těchto pravidel. 

V takovém případě je správce oprávněn 
osoby ze hřiště vykázat. Dojde-li navíc 
k poškození majetku, může městská část 
požadovat po viníkovi náhradu škody. Snad 
těchto nepříjemných situací bude v letošní 
sezoně co nejméně a na hřišti se budou 
řešit pouze vítězné či prohrané body, sety 
a zápasy.

Ferdinand Polák

Po zimní přestávce je od dubna opět v provozu víceúčelové hřiště ve sportovním 
areálu v ulici V jehličině. Sportování je zde pro veřejnost zdarma, provoz areálu ale 
samozřejmě zadarmo není. 

PoUžíVání VíCEÚČEloVéHo HŘiště

SPoRt

K netradičním disciplínám patří i zvládnutí hasičské 
stříkačky Foto: František Zouhar 
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noVý PRojEKt nA nAší ZáKlADCE: tREnéŘi Do šKol

noC S nEjVětším PoHáDKáŘEm H. CH. AnDERSEnEm

Soutěž o nejKráSnější KraSlici

šKolní PARlAmEnt

Akce vznikla v roce 2000 v Uherském 
Hradišti a odtud se přenesla do knihoven 
nejen v celé republice, ale pořádají ji dokon-
ce i knihovny v okolních zemích. 

Protože je naše knihovna malá, probíhá 
v ní jen část čtenářská, kdy dobrovolní-
ci čtou dětem z prvního stupně ukázky 
z dětských knížek a paní knihovnice jim 
vypráví o Andersenovi. Letos se četly 
ukázky z knih, které byly zařazeny do cha-
ritativního projektu Čtení pomáhá, jehož 
prostřednictvím mohou třídy i jednotlivci 
nejen zažít krásu přečteného, ale i pomá-
hat potřebným. A páťákům už tradičně 
chodí předčítat své vtipné horory spisova-
tel Jan Nejedlý.

Většina tříd se potom přesouvá do školy, 
kde je další program v režii učitelek, a děti 
ve škole nocují. Kdo by si nepřál na vlastní 
kůži zažít temná zákoutí noční školy s par-
tou kamarádů?

text a foto: jolana Fuchsová

jako každý rok i letos se na chodbách školy objevila va-

jíčka všech možných barev a tvarů. Fantazie a šikovnost 

dětí jsou úžasné, sešlo se více než třicet exemplářů 

od dětí malých i těch odrostlejších. Suverénní první 

místo si odnesla Anička Václavková z osmé třídy, ná-

sledovaná prvňáčky Romanem Kňazem a leontýnkou 

Kletenskou. Ale vyhrát si zasloužili všichni, kdo se zú-

častnili, jejich výtvory byly vskutku výstavní.

jolana Fuchsová

Foto: Servác Doležal

Na naší základní škole máme díky Městské části Klánovice nový projekt. Říkáme mu Trenéři do škol. Do hodin tělesné výchovy na prvním stupni pravidelně docházejí 
certifikovaní trenéři z různých sportovních odvětví. Společně s vyučujícími seznamují děti se svým sportem. V současnosti hrajeme házenou s Martinem Dohnalem 
z úvalského klubu a skáčeme přes švihadlo s Ivou Antoňů, která nás učí různé triky. Jedná se vlastně o tandemovou výuku. Projekt bude probíhat až do konce 
kalendářního roku, těšíme se na trenéry sportovní gymnastiky, aerobiku, atletiky, discgolfu, cyklistiky a in-line bruslení. Víme, že pohyb je pro zdraví důležitý, proto 
se snažíme dětem moderní formou různé druhy sportů přiblížit.  Text a foto: Jana Bízková

Březen je měsíc knihy a na začátku dubna se připomíná narození největšího pohád-
káře Hanse Christiana Andersena. naše skvělé paní knihovnice pro prvostupňové 
třídy připravují vždy v těchto dnech noc s Andersenem, která je věnována dětské-
mu čtenářství.
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tato rubrika je v každém čísle otevřená všem zastupitelům stejným prostorem pro vyjádření.

FoRUm

KLÁNOVICKÝ ZPRAVODAJ, periodický tisk městské části, vydáváno v Praze-Klánovicích. Vydává Městská část Praha-Klánovice, U Besedy 300/8, 
tel. 281 960 216, IČO 00240281. Redakce tamtéž. Kontakt: PhDr. Jaromír Pohan, kzsefredaktor@seznam.cz. Adresa na příjem inzerce: Knihovna Klánovice, 
Smržovská 1, 190 14  Praha-Klánovice, tel. 734 447 144, e-mail: knihovna.klanovice@seznam.cz. Šéfredaktor si podle Statutu KZ vyhrazuje právo pří-
spěvky krátit. Zveřejněné příspěvky nemusí vyjadřovat názory redakce a mohou být kráceny. Fotografie, u nichž není uveden autor, jsou z archivu KZ. 
Registrační číslo MK ČR E 12804. Periodicita: 10x ročně. Náklad 1450 výtisků. Klánovickým občanům do schránek zdarma, ve volném prodeji cena 10 Kč. 
Uzávěrka vždy k 15. dni předcházejícího měsíce. 

Veronika Gotthardt
Vivat Klánovice

Zastávám názor, 
že dotace by měly 
být využívány tak, 
aby z nich mělo uži-
tek co možná nejvíc 
lidí. Díky dotacím 

zde vzniklo jedno z nejkrásnějších fot-
balových hřišť v Praze v celkové ceně 
okolo 45 milionů Kč. Krásná nová bu-
dova s tribunou má moderní zázemí, 
sprchy, posilovnu, nechybí ani venkovní 
nábytek. Fotbalistům to upřímně přeji. 
Stejně tak bych naší klánovické komuni-
tě přála občasné zpřístupnění prostoru 
fotbalového hřiště. Na hřišti by proti sobě 
mohli hrát třeba klánovický sever proti 
jihu, černovlasí proti blonďákům, blon-
dýny proti brunetkám. A kdybyste měli 
chuť, přišli byste jim fandit, dali si pivo 
a buřta, potkali se se sousedy. Děti by si 
hrály vedle na hřišti nebo by jim rodiče 
pronajali klubovnu k oslavě narozenin. 
Z fotbalového klubu by se tak stalo místo 
komunitního setkávání. Odpor některých 
politiků k myšlence jeho většího otevření 
veřejnosti považuji za projev nedbalosti 
ve využití peněz nás všech.

ivan Pavlíček, Klidné 
Klánovice 22

Z kultury:
Chtěl bych podě-

kovat provozova-
telkám KC Beseda 
a zejména Janě Pexové 
za jejich skvělou prá-

ci a často dechberoucí program. Prosím, 
nic nedejte na povýšené hodnocení vaší 
práce v minulém Fóru od dvou zastupitelů, 
z nichž se jeden chlubí, že v KCB nikdy nebyl, 
a druhého tam také nikdo dlouho neviděl.

Ze sportu:
Do našeho fotbalového areálu se 

za poslední roky investovalo téměř 
45 milionů (= z našich vašich daní). 

Areál pronajímáme soukromému 
spolku za korunu, plus přispíváme 
na provoz 395 tis. ročně. Využívat ho 
dosud mohli pouze členové FKK (2-3 % 
klánovických občanů).

Jsem rád, že se konečně zúročila 
moje více než roční snaha přesvědčit 
místostarostu pro sport, aby byla naše 
budova otevřena i dalším milovníkům 
sportu. Zatím se to týká posilovny, ale 
doufám, že nakonec jeho i fotbalové 
činovníky přesvědčíme, že vás mohou 
pustit i na tribunu, odkud byste mohli 
sledovat své ratolesti. Zatím, podle vy-
světlení, panuje obava, že bez pořada-
telské služby ve zkolaudované budově 
upadnete na schodech nebo přepadne-
te přes zábradlí terasy.

Klára Svobodová a jan Coufal
Klidné Klánovice 22

V Klánovicích máme kulturní cent-
rum, které nám dělá skvělé jméno 
po širokém okolí. Tedy samotné kul-
turní centrum by nebylo nic bez svého 
týmu pod taktovkou Jany Pexové. Jana 
navázala na předchozí provozovatelky 
v nelehké době covidu, který dost 
zkomplikoval hladký start místního 
kulturního života, ale porvala se s tím 
jako lvice a jedna kulturní pecka stíhá 
druhou, ať už se jedná o divadelní nebo 
hudební představení, kino, výstavy, či 
komunitní akce.

Přesto zde máme jeden „velký mrak 
na slunci“, který jde však na vrub naší 
městské části, a tím je mobiliář kavárny 
a venkovní zahrádky. Prakticky už není 

na čem si posedět bez obav, že se pod 
vámi rozloží vratká a rozviklaná židle. 
Ještě slušná zahradní křesílka nahra-
dila úplně rozpadlé „tonetky“ uvnitř 
v kavárně, takže na zahrádce při pěkném 
počasí chybí. 

Rádi bychom tímto poděkovali svým 
kolegům v Radě městské části, kteří si 
tento tristní stav plně uvědomují a vní-
mají stejně jako my určitý dluh městské 
části vůči naší Besedě a jednomyslně 
podpořili výběr a nákup nového mobi-
liáře do kulturního centra. Ještě chvíli 
budeme muset být všichni trpěliví, než 
nové stolky a židličky dorazí, ale těší-
me se, že Beseda prokoukne a nabídne 
svým návštěvníkům pohodlné posezení 
na úrovni uvnitř i venku.

Zorka Starčevičová, 
Čas pro Klánovice

Chtěla bych požá-
dat vedení naší obce 
a jejich poradní orgá-
ny, aby před zamýš-
leným umísťováním 
laviček a košů 

kontaktovali občany, kteří bydlí v blízkosti 
plánovaných míst jejich osazení. Lavičky 
s sebou nesou i negativní dopad na život 
občanů, třeba tím, že jsou využívány 
i hlučnými či popíjejícími jedinci. V minu-
losti proto některé lavičky byly několikrát 
přemísťovány. To se týká také lesního 
altánu, jehož studii za 40 tisíc Kč jste již 
zadali a má být umístěn v lese v blízkosti 
ulic Lovčická a Blešnovská. Prosím, pozvě-
te občany na schůzku, se svým záměrem 
je seznamte a poslechněte si jejich názor. 
Při té příležitosti připomínám, že pose-
zení na křižovatce cest před golfovou klu-
bovnou bylo předmětem častých výjezdů 
policie, až ho nakonec Lesy ČR odstranily. 
Měli bychom se snažit, aby si občané v co 
největší možné míře o prostředí, ve kte-
rém žijí, rozhodovali sami. Znají ho nejlé-
pe, důvěřujte jim.
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Českobrodská 521, 190 12 Praha 9 – Dolní Počernice
tel.: 281 932 360 | e-mail: info@suzuki-ters.cz | www.suzuki-ters.cz
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Pavel Hokr – hudební škola; Středisko volného času Všenory 
 

 
klavír, kytara, 

rychlokurz klavíru pro dospělé 
➢ učíme se hrát pro vlastní potěšení 
➢ hrajeme písničky, které si vybíráte 

HRAJEME NAPŘ.: SKÁKAL PES, STATISTIKA, DĚLÁNÍ, 
PIRÁTI Z KARIBIKU, HALLELUJAH, ORIGINÁL, ZA 100 LET 
UČEBNA: Bělečská 36, Klánovice (Studio Yoon) 
PŘIHLAŠOVÁNÍ: DOPORUČUJEME V KVĚTNU NEBO V ČERVNU 

PŮJČOVNA: DIGITÁLNÍ KLAVÍRY, KYTARY, KLÁVESY 
info@pavelhokr.cz       608 745 262      www.pavelhokr.cz 
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BESEDA
vstupenky objednávejte na kcbeseda.eu                                                   Kulturní centrum BESEDA, Slavětínská 1049, Praha 9 – Klánovice

květen 24

6/5

    1/5  středa  BIO SENIOR 14.00  Ferrari, režie: Michael Mann
   2/5  čtvrtek   KINO 19.30   DJANGO, režie: Olga Malířová Špátová
   4/5  sobota   KINO 19.30   Maria MONTESSORI, režie: Léa Todorov
   5/5  neděle   KINO 16.00   GUMP dvojka, režie: F. A. Brabec
   6/5  pondělí  ČTENÍ 19.00   Petra Dvořáková, moderuje: Anna Beata Háblová
   7/5  úterý  NA KVÍZ 19.00 Vědomostní soutěžní hra, rezervace: nakviz.cz
   8/5  středa   BIO SENIOR 14.00  Chudáčci, režie: Yorgos Lanthimos
  9/5  čtvrtek   KINO 19.30  Jedna noc, režie: David Laňka
 10/5  pátek   KINO 19.00   Království Planeta opic, režie: Wes Ball
 12/5  neděle   DIVADLO 16.00 Divadlo NAVĚTVI: KnihoMoli, pro děti 5–100 let
                     19.00 Ochotníci – KC Beseda, Školní pitwa, 3. repríza
 14/5  úterý   NA KVÍZ 19.00  Vědomostní soutěžní hra, rezervace: nakviz.cz
 15/5  středa   BIO SENIOR 14.00  Zóna zájmu, režie: Jonathan Glazer
   PŘEDNÁŠKA 19.00  Ferdinand Leffler, Jedlá zahrada  9/10 z cyklu Klánovické Akademie

 16/5  čtvrtek   LADIES NIGHT 17—24.00 Dámská jízda, stand up: Dominik Heřman Lev, DJ Borowitz
 18/5  sobota   DEN ZAHRAD 12—22.00 Den Klánovických zahrad, klanovickezahrady.cz
   KINO 19.00    Malby moderních zahrad: Monet až Matisse
 19/5  neděle   PRO DĚTI 16.00 Pohádky z celého světa vypráví JUSTIN SVOBODA, 5+ let
   WORKSHOP 18.00 Hranice v respektující výchově, Jana Gottwaldová stastnyrodic.sk

 21/5  úterý   NA KVÍZ 19.00 Vědomostní soutěžní hra, rezervace: nakviz.cz
22/5  středa   KINO 20.00   TADY VARY – PRISCILLA, režie: Sofia Coppola předpremiéra

23/5  čtvrtek   KINO 19.30   Back to Black, režie: Sam Taylor-Johnson
26/5  neděle   BAZAR 14—18.00 Bazárek, registrace prodejců: kaschmir@seznam.cz
   KINO 16.00   Garfield ve filmu, režie: Mark Dindal
28/5  úterý   NA KVÍZ 19.00 Vědomostní soutěžní hra, rezervace: nakviz.cz
29/5  středa   BIO SENIOR 14.00   Napoleon, režie: Ridley Scott
   JAM SESSION 19.00  Hudebníci všech žánrů – spojme se!
30/5  čtvrtek   KINO 19.30    Amerikánka, režie: Viktor Tauš

15/5 
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